
 

 

 

 

12.4 Adjektiva s kmenem zakončeným na souhlásku 

Některá adjektiva, která se skloňují podle 3. deklinace, mají koncovky podstatných jmen 

mužského a ženského rodu ve svých maskulinních a femininních částech a koncovky 

podstatných jmen středního rodu v adjektivech středního rodu. Mají jediný kmen, ale jejich 

tvary nominativu singuláru je třeba se naučit (tj. nominativ singuláru maskulina/feminina a 

zvlášť neutra). 

Nejčastější adjektiva tohoto tvaru jsou komparativy, např. „početnější/více“: πλειων, πλειον, 

(G. =) πλειονος.1 

 sg. pl. 

mask. 

fem. 

neut. mask. 

fem. 

neut. 

N. πλειων πλειον πλειονες πλειονα 

G. πλειονος πλειονος πλειονων πλειονων 

D. πλειονι πλειονι πλειοσιν πλειοσιν 

A. πλειονα πλειον πλειονας πλειονα 

 

Νápověda 

Pokud substantivum a adjektivum, které ho určuje, jsou z odlišných deklinačních skupin, 

jejich koncovky se budou lišit dokonce i tehdy, když se budou shodovat v rodě, pádě a čísle. 

např. ὁ ἀγαθος ἐχει πλειονας φιλους – Dobrý člověk má víc přátel. 

 

                                                           

 

1 Při učení komparativu je vhodné se naučit, jak je používat. Obvyklý způsob vyjádření srovnání je dát druhé 
podstatné jméno do tvaru genitivu (ἐγω ἐχω πλειον σου - mám víc než ty). Jinou alternativou je použít slovo ἠ 
se dvěma srovnávanými slovy, která jsou ve stejném pádu (ἐγω ἐχω πλειον ἠ συ).  


